
První neděle adventní v Litomyšli,  2.12.2018

Introitus:

Rozjásej se, sijónská dcero, dcero jeruzalémská, propukni v hlahol! Hle, přichází k tobě tvůj král, 
spravedlivý a vítězný. Zachariáš 9:9


Čtení ze Staré smlouvy:

1  Bůh vyhlásil všechna tato přikázání: 2  „Já jsem Hospodin, tvůj Bůh; já jsem tě vyvedl z 
egyptské země, z domu otroctví. 3  Nebudeš mít jiného boha mimo mne.4  Nezobrazíš si Boha 
zpodobením ničeho, co je nahoře na nebi, dole na zemi nebo ve vodách pod zemí. 5  Nebudeš se 
ničemu takovému klanět ani tomu sloužit. Já jsem Hospodin, tvůj Bůh, Bůh žárlivě milující. Stíhám 
vinu otců na synech do třetího i čtvrtého pokolení těch, kteří mě nenávidí, 6  ale prokazuji 
milosrdenství tisícům pokolení těch, kteří mě milují a má přikázání zachovávají. 7  Nezneužiješ 
jména Hospodina, svého Boha. Hospodin nenechá bez trestu toho, kdo by jeho jména 
zneužíval. 8  Pamatuj na den odpočinku, že ti má být svatý. 9  Šest dní budeš pracovat a dělat 
všechnu svou práci. 10  Ale sedmý den je den odpočinutí Hospodina, tvého Boha. Nebudeš dělat 
žádnou práci ani ty ani tvůj syn a tvá dcera ani tvůj otrok a tvá otrokyně ani tvé dobytče ani tvůj 
host, který žije v tvých branách. 11  V šesti dnech učinil Hospodin nebe i zemi, moře a všechno, 
co je v nich, a sedmého dne odpočinul. Proto požehnal Hospodin den odpočinku a oddělil jej jako 
svatý. 12  Cti svého otce i matku, abys byl dlouho živ na zemi, kterou ti dává Hospodin, tvůj 
Bůh. 13  Nezabiješ. 14  Nesesmilníš. 15  Nepokradeš. 16  Nevydáš proti svému bližnímu křivé 
svědectví. 17  Nebudeš dychtit po domě svého bližního. Nebudeš dychtit po ženě svého bližního 
ani po jeho otroku ani po jeho otrokyni ani po jeho býku ani po jeho oslu, vůbec po ničem, co patří 
tvému bližnímu.“ 

Exodus 20:1-17


Čtení z Nové smlouvy

Zachováte-li má přikázání, zůstanete v mé lásce, jako já zachovávám přikázání svého Otce a 
zůstávám v jeho lásce. 11  To jsem vám pověděl, aby moje radost byla ve vás a vaše radost aby 
byla plná.“12  „To je mé přikázání, abyste se milovali navzájem, jako jsem já miloval vás. 13  Nikdo 
nemá větší lásku než ten, kdo položí život za své přátele. 

Janovo evangelium 15:10-13


Ke kázání

„Andělu sboru v Efezu napiš: ‚Toto praví ten, který pevně drží těch sedm hvězd ve své pravici, 
který se prochází uprostřed těch sedmi zlatých svícnů: 2 Znám tvé skutky, tvou námahu i tvou 
vytrvalost; vím, že nemůžeš snést zlé lidi a vyzkoušel jsi ty, kteří se nazývají apoštoly, ale nejsou, a 
shledal jsi, že jsou lháři. 3 Máš vytrvalost a snášel jsi těžkosti pro mé jméno, a nezemdlel jsi. 4 Ale 
to mám proti tobě, že jsi opustil svou první lásku. 5 Rozpomeň se, odkud jsi spadl, učiň pokání a 
začni jednat jako dřív! Ne-li, přijdu k tobě brzy a pohnu tvým svícnem z jeho místa; jestliže 
neučiníš pokání. 6 To však máš k dobru, že nenávidíš skutky Nikolaitů, které i já nenávidím. 7 Kdo 
má uši, slyš, co Duch praví sborům: Tomu, kdo vítězí, dám jíst ze stromu života, který je v Božím 
ráji.‘ 

Zjevení Janovo 2:1-7

 


První láska 
Nemůžeme přeslechnout dunící zem zemětřesením třeba na Aljašce, nemůžeme přeslechnout 
zmatené a zoufalé migranty na řeckém ostrově Lesbos, kteří ztrácejí smysl života. Nemůžeme 
přehlédnout vyprahlou krajinu v Kalifornii, kterou požírají ohně a také nelze neslyšet pláč 
hladových dětí v Jemenu. To je náš svět! 
 
Ale to, co nesmíme přeslechnout především, je hlas lásky! Zkusím to říct příběhem: Na ranním 
rotopedu jsem si pustil vyprávění bývalého norského neonacisty Toma Olsena. Jako šestnáctiletý 
kluk se dostal do pasti přesvědčení, že jej všichni musí nenávidět. Proto se bránil nenávistí v 
myšlenkách i v činech. Až když měl mezi očima pistoli černocha - a on jej nezastřelil - až tehdy, 
když jiný černoch mu pomohl se živobytím na hostelu, když neměl ani floka, se mu zhroutily jeho 
paranoidní neonacistické představy. Lidi tmavé pleti považoval podle svých slov za divokou zvěř, 
kterou do ulic vypustili Židé. A najednou - byli to lidé schopní lásky, kterou bytostně potřeboval! 
1

 https://video.aktualne.cz/dvtv/cernoch-mi-miril-pistoli-na-hlavu-nevim-proc-me-nezabil-rika/1

r~f3458bf6f2fd11e8b9390cc47ab5f122/ 
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Pán Ježíš křesťanům v Efezu v dopise ještě upřesní, že to, co člověk potřebuje nejvíce, je první 
láska. Co to je? Slyšeli jsme, že Efezané obstáli ve věroučných i vytrvalostních zápasech, ale 
chybí jim první láska.  
 
Největší nemocí totiž je, když se člověk považuje za tak unikátní a tak jedinečný cíl lásky, že 
vyžaduje lásku ode všech a na každém kroku. Vyssává své okolí, protože má dojem, že jej lidé 
nemilují dostatečně, že mu neprojevují odpovídající zájem a péči a nemilují jej tak, jak si 
představuje či nemilují jej jako kdysi. 


Druhou krajností je, že člověk sebezpytavě lká nad tím, že nemiluje dost, že jeho láska není 
kvalitní a v důsledku toho sebe sama nenávidí. A církev to někdy prohlubuje tím, že naléhavě 
vytýká svým posluchačům, že dost nemilují Pána Ježíše. Po pravdě řečeno: Ta církev však dost 
často myslí na sebe a na svou kasu.


Tyto dvě krajnosti, oba tyto přístupy jsou chorobné. Co je tou první láskou, kterou Efezští 
opustili? Nevymyslel jsem to, někdo to už jistě řekl přede mnou: Tou první láskou je ta Boží 
láska, která byla při stvoření, ta láska, která byla při praotcích, při Izraeli a jeho záchraně z 
Egypta. Ta láska, kterou jsme si připomínali u prostřeného stolu. Čteme v Bibli stále především o 
Boží lásce. Například Jeremjášovi se „Hospodin ukázal zdaleka (v daleké zemi)“ a vyznal 
Jeremjášovými ústy svou lásku k dceři izraelské takto: „Miloval jsem tě odvěkou láskou, proto 
jsem ti tak trpělivě prokazoval milosrdenství.“ (31:3) Tak především je to Boží láska, kterou nás 
staví na nohy. Tu lásku nesmíme opustit. A jistěže je tu i naše láska, ale ta příchází jako ozvěna na 
tu Boží.  
 
Sedím-li naproti někomu, poslouchám jej a jeho hořkou bolest, která přetekla tak, že začal mluvit. 
Pak vidím potřebu především té Boží lásky. Člověk z ulice, chlap ze stavení ve Vidlaté Seče, 
utahaná mamka tří od dětí, kterou muž začal podvádět. Nebo vzdělaná a krásná osoba, která 
přemýšlí o své identitě, v níž se nevidí ani jako muž a ani jako žena. Jak já je chápu! A to co jim 
jako první chci prokázat, je ta Boží láska. Tu potřebují!


Tom Olsen, kterého jsem zmiňoval na začátku, seděl podle svého vyprávění už čtvrtý den na baru 
v Johannesburgu poté, co přišel o všechny peníze a neměl, jak si zaplatit jídlo. Najednou na baru 
někdo objednal dvě piva. A jedno z nich přistálo u něj. Když se otočil, zjistil, že se na něj od baru 
zubí černoch (tmavší, než ti jihoafričtí). Otočil se k němu a ukázal mu své triko, na kterém byly 
hákové kříže, aby věděl s kým má tu čest, když už mu to nedošlo při pohledu na holou bílou 
lebku. Pak ve své paranoii usoudil, že dostal otrávené pivo od jihoafrické tajné služby. Tom se 
tedy vymrštil, aby se po černochovi ohnal. Barman jej ale zastavil - a tím to začalo. To pivo pak 
vypili spolu. Norský nácek se svastikami na těle a černoch ze Zambie.


A to je dobrý obraz pro advent. Dietrich Bonhoeffer, vězeň Adolfa Hitlera popravený na jaře 1945, 
jednou napsal: „Vězeňská cela je docela dobré přirovnání pro adventní situaci. Člověk doufá a dělá 
to či ono, ale dveře jsou zavřeny a mohou být otevřeny jenom zvenku.“ Ta láska, kterou 
potřebujeme - a kterou nesmíme opustit, nechat a zanedbat, to je ta první Boží láska k nám!


A já skutečně myslím, že teprve ta Boží láska rozpohybuje naše projevy zájmu a lásky k lidem, ve 
kterých můžeme milovat Boha, jak jsme četli v Janově evangeliu (15:12). Pak jsme vynalézaví a 
vnímaví a přemýšlíme, co bychom mohli pro toho druhého udělat. Nikoli, co on udělá pro nás. 
Chtěli bychom, aby lidé přicházeli do našich shromáždění, zapojili se a převzali odpovědnost. Ale 
to nejde tak rychle. Ani naše děti běžně odpovědnost nepřejímají. Musí chtít, cítit se bezpečně - 
ba potřebují vědět, že jsou Bohem milováni a přijímáni. Takoví, jací zrovna jsou. Jinak řečeno: Až 
poté, co si přivlastnila mladá žena tu Boží lásku od stvoření, až jí došlo, že byla chtěná a 
vytoužená Pánem Bohem (přestože jí rodiče a babička říkali, že neměla být a jen ji nestačili 
vyškrábnout), tak mi řekla, že se do svého muže podruhé zamilovala. Na začátku od něj čekala a 
vyžadovala. A teď se pracně učí dávat. Díky Boží lásce pochopila, že má smysl do vztahu 
investovat. Například tím, že po příchodu svého muže z práce jej má políbit a chvíli mlčet… A 
nezahrnovat jej hned za prahem spoustou slov, informací a otázek.  
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Kdyby to tak nebylo, že ta Boží láska je ta první, pak by nepsal Jan Ježíšova slova: „Rozpomeň 
se, odkud jsi spadl (vypadl či klesl), učiň pokání a začni jednat jako dřív!“ (Zjevení Janovo 2:5)


Ještě se vrátím k tomu starozákonnímu textu: Někdy v roce 1997 jsem se objednal k řediteli 
lokálního rádia Metuje v Náchodě a nabídl jsem mu, že budu v nedělním ranním vysílání číst a 
komentovat Desatero. Moc nechtěl, ale nechtěl mne zarmoutit a věděl, že jej v neděli ráno nikdo 
moc neposlouchá. Pořad se jmenoval „Je neděle ráno!“ a já jsem vzápětí po znělce a ohlášení 
moderátorem začínal: „Chtěl jsem ti říct jen deset slov!“ To říká Bůh! „Tak rád tě, člověče, mám, že 
mi na to stačí jen deset slov, která ti jako ženich nevěstě podávám ve smlouvě.“ A četl jsem 
Desatero: Nebudeš mít jiných Bohů mimo mně, protože nemůžou jiní být takoví jako já, nikdo tě 
nebude mít rád tak, jak tě miluju já! A prosím tě, nedělej si žádné obrázky, ani do rámečku na 
sekretář a ani do peněženky. Já totiž budu vždycky s tebou, nemusíš si vytvářet památky, nemusíš 
si malovat svoje představy a považovat je za pravdu. Nemusíš se laskat svými sny, budeme stále 
spolu…“ 

Ano, Desatero i vám představuji jako výpověď dychtivé lásky, ve které se rozvášněný ženich, náš 
Bůh, nakloní nad nevěstu a šeptá jí ta nejdůležitější slova. A stačí mu jich deset!


Kdyby to tak nebylo, nenaklonil by se Bůh nad tento svět a neposlal by mu ze své otevřené lásky 
syna, kterého neodvolal nazpět ani poté, co se zjistilo, že se na něj chystá úkladná vražda. Otevřel 
naše dveře zvenčí a zachránil nás vzkříšením! Tomu věřte!

Amen


Na cestu: 

13  Nedivte se, bratří, když vás svět nenávidí. 14  My víme, že jsme přešli ze smrti do života, 
protože milujeme své bratry. Kdo nemiluje, zůstává ve smrti. 15  Kdokoliv nenávidí svého bratra, je 
vrah – a víte, že žádný vrah nemá podíl na věčném životě. 16  Podle toho jsme poznali, co je 
láska, že on za nás položil život. A tak i my jsme povinni položit život za své bratry. 17  Má-li 
někdo dostatek a vidí, že jeho bratr má nouzi, a bez soucitu se od něho odvrátí – jak v něm může 
zůstávat Boží láska? 18 Dítky, nemilujme pouhým slovem, ale opravdovým činem. 19  V tomto 
poznáme, že jsme z pravdy, a tak před ním upokojíme své srdce, 20  ať nás srdce obviňuje z 
čehokoliv; neboť Bůh je větší než naše srdce a zná všecko! 21  Moji milí, jestliže nás srdce 
neobviňuje, máme svobodný přístup k Bohu; 22  oč bychom ho žádali, dostáváme od něho, 
protože zachováváme jeho přikázání a činíme, co se mu líbí. 23  A to je jeho přikázání: věřit jménu 
jeho Syna Ježíše Krista a navzájem se milovat, jak nám přikázal. 24  Kdo zachovává jeho 
přikázání, zůstává v Bohu a Bůh v něm; že v nás zůstává, poznáváme podle toho, že nám dal 
svého Ducha.

1. list Janův 3:13-24


Požehnání:

Ať jsi ráno plný očekávání,

	 jako dítě, které se dívá dychtivýma očima na svět

Ať jsi v poledne plný síly,

	 jako pevný muž a krásná žena, kteří zvládají těžký život

Ať jsi večer plný moudrosti a lásky,

	 jako zralý stařec a dobrá matka rodu, kteří poznali že nejvíce je - milovat!


Tedy: Kéž je nám Bůh milostiv a dá nám požehnání, kéž nad námi rozjasní svou tvář!  
(Žalm 67:2)
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